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 این روزهــا عده ای ســخت دنبــال این 
موضوع هستند که رمزارزها را در ایران 
محدود کنند. این گروه بــدون توجه به عواقب 
فعالیت هایشان به شــکل خستگی ناپذیری با 
نــوآوری مخالفــت می کننــد و گوش شــان را 
نســبت بــه همــه ایده هــای جدیــد بســته اند. 
متأسفانه این چرخه تکرار تمامی ندارد؛ پدیده 
نویی وارد کشور می شود، مردم از آن استقبال 
می کنند، مسائل و چالش هایی پیش می آید، 
برخی راه حل را برخورد و محدودکردن می دانند 
و آن را عملــی می کننــد و در نهایــت بازارهــای 
سیاه شکل می گیرد و در فضای بی قانونی همه 
چیــز ادامــه می یابــد! ایــن چرخــه دربــاره 
موضوعــات گوناگــون تکــرار شــده و ایــن روزها 
مهم ترین موضوعی که مقررات گذاری نشده و 
به  جای مقررات گذاری عــده ای به دنبال ایجاد 
انواع محدودیت ها هســتند، رمزارز اســت. با 
اینکه رمزارز شــروع یــک انقلاب 
بزرگ در خدمات مالی در جهان 
اســت، ولــی در ادامــه می توانیم 
امیــدوار باشــیم ایــن جریــان بــه 
فراتــر از رمزارزهــا برســد. قاعدتاً 
رمزارزها در برابر آنچه تکنولوژی 
بلاکچیــن قــادر بــه رســیدن آن 
اســت، بســیار کوچک هســتند؛ 
ولی امروز این حوزه در کشورهای 
توســعه یافته جهــان مــورد توجه 
جــدی قــرار گرفتــه و بســیاری از نهادهــای 
تنظیم گری مشغول مقررات گذاری و بررسی و 
بازخوردگرفتــن دربــاره ایــن ابزارهــای نویــن 

هستند.

 متأســفانه برخــی تصــور می کننــد 
اکوسیســتم  از  بخشــی  می شــود 
بلاکچین را قبول و بخش دیگری را حذف کرد؛ 
برخی تصور می کنند با ایجاد محدودیت های 
غیرمنطقی برای صرافی های رمزارز ایرانی مردم 
این موضوعــات را کنــار می گذارند. عــده ای در 
بورس دلیل مشــکلات بورس را گردن رمزارزها 
می اندازنــد و متأســفانه فرصت هایــی ماننــد 
تأمین مالی از طریــق ابزارهای مبتنی بر رمزارز 

جدی گرفته نمی شود.

 با اینکه اکوسیســتم رمزارزی در ایران 
شــیوه  بــه  مقــررات  نبــود  در 
خودتنظیم گری عمل کرده و زمینه چالش های 
حقوقی را کاهش داده، ولــی این حوزه نیازمند 
مقررات گذاری اســت و تنظیم گری عاقلانه. در 
صورتی  که بخواهیــم بگوییم کســب وکار فعلاً 
کارش را متوقف کند تا ببینیم چه می شود، به 

معنای مرگ کسب وکارهای قانونی است.

 مقررات گــذاری و تنظیم گــری حــوزه 
بــه  رمــزارز ماننــد سوخت رســانی 
هواپیمــای در حــال پــروازی اســت کــه صدهــا 
مسافر دارد. کوچک ترین خطا ضرر و زیان های 
جبران ناپذیری را به اکوسیســتم نوپــای رمزارز 

ایران وارد می کند.

 متأسفانه برخی رفتارهای هیجانی و 
به  دور از منطق برخی افراد که جایگاه 
جدی هم در اکوسیستم کســب وکاری رمزارز 
ایــران نداشــتند، باعــث شــده برخــی آنهــا را 
نماینده کل اکوسیســتم رمزارزی ایران در نظر 
بگیرند. در حالی  که آنها نماینده بخش بسیار 
و  هســتند  اکوسیســتم  ایــن  از  کوچکــی 
نمی تواننــد از طــرف کل اکوسیســتم صحبت 
واقعــی  فعــالان  همــه  بــه  آنچــه  کننــد. 
کسب وکارهای رمزارزی ایران می خواهم بگویم 
ایــن اســت کــه در روزهــای ســخت بــه میدان 
بیاینــد؛ حــرف بزننــد و در کنار هم بایســتند و 
زمینــه مقررات گذاری درســت را فراهــم کنند. 
امــروز زمــان ســکوت نیســت؛ امــروز زمــان 
عافیت طلبــی و محافظــه کاری نیســت. امروز 
بایــد در دو جبهــه بجنگیــم؛ یکــی بــا دشــمن 
خارجــی کــه تــلاش می کنــد همــه راه هــای 
نوآورانــه ای را که می توانــد به توســعه اقتصاد 
منجر شــود، به روی مــا ببندند و جبهــه دیگر 
کسانی هستند که داخل کشور نشسته اند و 
آگاهانه یــا ناآگاهانه تیشــه به ریشــه اقتصاد 

نوآوری می زنند.

 ما هیچ گاه از بی قانونی دفاع نکرده ایم 
و هیچ گاه نگفته ایم که این حوزه های نو 
مقررات گذاری و تنظیم گری نشود. ما گفته ایم 
کــه بــا درک چارچوب هــای دنیــای نــو زمینــه 
رگولاتوری خوب را فراهم کنیم. اگر بخواهیم با 
همــان روش هــای قدیمــی و دســتوری و از 
بالابه پایین حوزه های نوآورانــه را تنظیم کنیم، 
در نهایــت، هــم ایــن حوزه هــای نــو را نابــود 
می کنیم و هم زمینــه محرومیت اقتصاد ایران 
از عرصه هــای نویــن اقتصــاد نــوآوری را فراهــم 

می آوریم.

 در ایــن شــرایط ســخت، اتحــاد رقبــا 
مهم تریــن اســتراتژی بــرای نیــل بــه 
شرایط مطلوب اســت. اکنون زمان اتحاد برای 
جنگیدن بر ســر یــک موضــوع مهم تر اســت. 
امروز بایــد از کلیت رمزارز دفــاع کنیم و جلوی 
هرگونه فعالیت هیجانی را بگیریم. اکوسیستم 
رمزارز ایران باید بااحتیاط و به  دور از هیجان با 
تنظیم گران گفت وگو کرده و زمینه توسعه این 

بخش نو را فراهم کند.

INTROسرآغاز

چرا  اتحاد رقبا باید استراتژی 
تمام صرافی های رمزارزی داخلی باشد 

زمستان در راه است اگر با هم نباشیم

چه بخواهیم، چه نخواهیم، رمزارز از نگاه سرمایه گذاران 
یک بازار مالی در کنار سایر بازارهای مالی است

چرا برای رمزارزها نمی توانیم ریال را نادیده بگیریم؟

تحليل
A N A L Y S I S

انتشارات

K A R A N G

در بسیاری از مطالب و گزارش ها و تحلیل هایی که تاکنون 
منتشر کرده ایم، تلاش کرده ایم قیمت ریالی رمزارزها را در 
اولویت قرار دهیم و برخی این رویکرد را نقد کرده اند و آن را 

توهین به ساحت مقدس رمزارزها می دانند. 
در اینکــه رمزارزهــا یــک پدیــده بین المللــی 
هستند، هیچ شکی نیست، اما نباید فراموش 
کنیم که ما در ایران زندگی می کنیم و مخاطب 
رســانه های ما نیــز کاربــران و مخاطبــان ایرانی 
هســتند. نمی تــوان در ایــران و بــرای مخاطب 
ایرانی فعالیت کرد، ولی ریــال را نادیده گرفت. 

چرا؟
رمزارزهــا را چــه به عنــوان یــک ابــزار پرداخــت 
ببینیم، چه به عنوان یک ابزار سرمایه گذاری، 
باید برای مردم، با سایر گزینه های موجود قابل 

مقایســه باشــد؛ همان طور که در خارج از ایران نیز کاربران 
این امکان را دارند. برای مثال برای فردی که در آمریکا با نگاه 
ســرمایه گذاری وارد دنیای رمزارزها می شــود، باید روشــن 
باشد که سود سهم شرکتی مثل اپل در سال ۲۰۲۰ عملکرد 
بهتری حتی از رشد قیمت بیت کوین داشته است. چرا این 
امکان مقایسه وجود دارد؟ چون به راحتی با یک واحد یکتا 
یعنی دلار قابل مقایسه هستند. یا اتفاق اخیری که توسط 
فدرال رزرو و روی افزایش نرخ بهره در آمریکا افتاد، باعث شد 
حجم چشم گیری از سرمایه گذاران به فکر خروج سرمایه 

خود از بازار رمزارز ها و ورود به سپرده های بانکی بیفتند که 
این رفتار خود یکی از دلایل ریزش اخیر قیمت رمزارزها بود.
حــالا در رفتــاری مشــابه بایــد همیــن امــکان مقایســه 
بــرای مخاطبــان و کاربــران ایرانــی کــه مبنــای نهایــی تمام 
رفتارهــای مالی شــان بــه ریــال ختم می شــود، 
وجود داشته باشد. پس یا باید نگاه بیت کوین 
ماکسیمالیســتی داشــت و صرفاً نــگاه دلاری 
به افت وخیزها داشــت یا اینکه سعی کنیم پا 
روی زمین بگذاریم و ضمن بررسی انگیزه های 
مــردم بــرای ورود به ایــن حــوزه، نگاه درســت و 
جامعی از منفعت یا ضررهــای احتمالی ورود 
منابع مالی  شان به این حوزه در مقایسه با سایر 
حوزه های سرمایه گذاری همچون خرید ملک، 
طلا، دلار، خودرو، بازار سرمایه یا سایر بازارهای 

مالی داشت. 
چه بخواهیم، چه نخواهیم، رمزارز از نگاه سرمایه گذاران یک 
بازار مالی در کنار سایر بازارهای مالی است و برای کسانی 
که در ایران زندگی می کنند، باید با یک پارامتر نهایی یعنی 
ریال قابل مقایسه باشد. این حقیقت را با پیش کشیدن 
این موضوع که ممکن است ریال با اتفاقات سیاسی دچار 
افت وخیز شــود، نمی تــوان بــرای مخاطــب ایرانــی نادیده 
گرفــت! همان طور که تصمیمــات سیاســی روی دلار را نیز 

نمی توان در این بازار نادیده گرفت.

رسول قربانی 
سردبیر راه پرداخت

@rasoulghorbani

رضا قربانی

@mediamanager_ir

 هشدار: بازار رمزارزها یک بازار پرریسک و 
قانون گذاری نشده است. بازاری که ممکن 

است به دلیل نوسانات آن همه سرمایه خود را 
در آن از دست بدهید. توصیه می کنیم قبل از 
هرگونه فعالیت در آن مطمئن شوید اطلاعات 

کافی درباره آن را دارید.



ســلطه تــرس و طمع بــر بــازار کاهــش یافته اســت، بــا این 
حــال هنــوز هــم بــازار نگــران اســت. بــا اینکــه ارزش بــازار 
کریپتوکارنسی ها در هفته گذشته سطح حمایتی دو هزار 
میلیــارد دلاری را پس گرفت و بــار دیگر ارزش ایــن بازار به 
بالای دو تریلیون دلار رسید؛ ولی هنوز هم نگرانی ها درباره 
آینده میان مدت بازار کاهش نیافته است. با اینکه به نظر 
می رسد در هفته گذشته بازار بعد از یک اصلاح سنگین در 
مسیر بازگشت قرار گرفته است، اما هنوز این سؤال جدی 
پیش روی نوسرمایه گذاران بازار کریپتو خودنمایی می کند 

که آینده کوتاه مدت این بازار چه می شود؟ 

 آیا بازار روی آرامش را می بیند؟
 داده های جدید نشان می دهند مدتی است که ماینرهای 
بیت کویــن اقــدام به فــروش نمی کننــد و در حال انباشــت 
واحدهای جدید هستند. انباشت بیت کوین به این معنی 
اســت کــه دارنــدگان آن راضــی بــه فــروش در قیمت هــای 
کنونــی نیســتند. نشــانه هایی از رســیدن بیت کویــن بــه 
کف های قیمتی هم در تحلیل ها مشاهده می شود؛ سؤال 
این اســت که آیا روند نزولی به پایان رســیده اســت؟ یکی 
از شــاخص های درون زنجیــره ای قابــل  اعتمــاد بیت کوین، 
نشــان می دهد که ممکن اســت روند نزولی اخیر به پایان 
خود نزدیک شده باشــد؛ حرکتی که باعث شد بیت کوین 
در عرض دو ماه ۴۰ درصد از ارزش خود را از دست بدهد. 

بــه گــزارش کوین دســک و ارز دیجیتــال، شــاخص رکــود 
تعدیل شــده )Entity Adjusted Dormancy( معیــاری 
برای اندازه گیری نســبت ارزش کل بیت کوین های موجود 
در چرخــه بــازار بــه واحدهایــی اســت که بــرای یک ســال 
دست نخورده باقی مانده اند. از این شاخص برای سنجش 
آن دســته از رفتارهای بازار استفاده می شــود که به خروج 
جریان پــول ختــم می شــوند. شــاخص رکود تعدیل شــده 
اکنون به زیــر ۲5۰.۰۰۰ دلار رســیده اســت. این ســطح در 
گذشــته در دوره هــای رســیدن قیمــت بــه کف هــای اصلی 

نمایان شده است.
یــداران  بــه گــزارش کوین دســک و ارز دیجیتــال، خر
بیت کویــن در تلاش اند تــا روند نزولــی قیمت را پــس از دو 
ماه معکــوس کنند. قیمــت در حال حاضر بــا اوج 69.۰۰۰ 
دلاری آبــان حــدود ۳۰ درصــد فاصلــه دارد و آن طــور که از 
شاخص های تکنیکال پیداست، فشــار فروش در بازار در 
حال تثبیت شدن اســت و دیگر نوســان جدی ای را تجربه 
نمی کنــد. بیت کویــن هم اکنون بــا قیمتی حــدود ۴۳.۰۰۰ 
دلار معاملــه می شــود و نوســان قیمــت در ۲۴ ســاعت 
گذشــته نزدیک به صفر بوده اســت. یک حمایت کلیدی 
در محــدوده ۴۰.۰۰۰ دلار وجــود دارد که می تواند ســقوط 
قیمــت را در کوتاه مــدت محدودتــر کند. با صعودی شــدن 
بــازار هــم قیمــت در ۴5.۰۰۰  و ۴7.۰۰۰ دلار دو مقاومــت 

جدی را پیش روی خود دارد.

 افزایش آگهی جذب نیرو در حوزه رمزارز
 لینکدیــن، بزرگ تریــن شــبکه اجتماعــی فعــال در حــوزه 
کاریابی و معرفی کسب وکار، گفته تقاضای شرکت ها برای 
اســتخدام افراد در موقعیت های شــغلی مرتبط با ارزهای 
دیجیتــال، در طــول یــک ســال گذشــته ۳95 درصد رشــد 

کرده است. 
ظاهراً بیشــتر این آگهی ها با هدف استخدام برنامه نویس 
بلاکچین منتشــر شــده اند. بــه گــزارش کوین دســک و ارز 
دیجیتال، مطالعه اخیر شــبکه اجتماعی لینکدین نشان 
می دهد که تعداد آگهی های شغلی مربوط به ارز دیجیتال 
در ســال ۲۰۲۱، نســبت به ســال قبل تقریباً پنج برابر شده 

است.
بر اســاس ایــن مطالعــه، تعــداد آگهی هــای شــغلی داخل 
آمریــکا کــه در عنــوان آنهــا عباراتــی ماننــد »بیت کوین«، 
»اتریــوم«، »بلاکچیــن« و »ارز دیجیتال« دیده می شــود، 
از ســال ۲۰۲۰ تــا ۲۰۲۱، ۳95 درصــد رشــد داشــته اســت. 
این رقم به طور قابــل  توجهی بالاتــر از افزایش 95درصدی 
تعداد آگهی های شغلی مربوط به حوزه فناوری ، در همین 

بازه زمانی است.
بــا اینکــه بیشــتر ایــن آگهی هــا بــرای شــغل های مرتبط با 
نرم افزار و حوزه مالی بوده، امــا لینکدین به افزایش تقاضا 
برای خدمات حرفه ای مانند حسابداری و مشاوره مالی هم 
اشاره کرد. به گفته لینکدین، تقاضا برای استخدام کارمند 

عادی و متخصصان ســخت افزار کامپیوتر نیز رشــد کرده 
اســت. دو مورد از رایج تریــن عناوین شــغلی حاضر در این 
مطالعه، توسعه دهندگان و مهندسان بلاکچین بودند که 

در آگهی ها بیشتر به  چشم می خوردند.

 باز هم تسلا و دوج کوین
 ایلان ماســک، مدیرعامل تســلا، روز گذشــته رسماً اعلام 
کرد که این شــرکت پذیرش دوج کوین را برای فروش برخی 
محصولات خود آغاز کرده است. با این حال، آن طور که از 
وضعیت نمودارها پیداست، ممکن است در ادامه قیمت 

به سطوح قبل از جهش روز گذشته سقوط کند.
به گزارش کوین تلگــراف و ارز دیجیتال، روز گذشــته و پس 
از آنکه ایلان ماســک اعلام کرد تســلا پذیرش دوج کوین را 
برای فروش برخی محصولات خود آغــاز کرده، قیمت این 
میم کوین پس از مدت ها یک جهش قابــل  توجه را تجربه 
کرد. پس از انتشــار این خبــر قیمت دوج کوین با جهشــی 
۱۳درصــدی بــه اوج ۳۰روزه خــود در ۰.۲۱5۰ دلار رســید. 
توییت ایلان ماســک در حالــی با واکنش بازار مواجه شــد 

که دوج کوین از قبل یک روند صعودی را آغاز کرده بود.
توییت ایلان ماسک باعث شد قیمت دوج کوین روز جمعه 
در مجمــوع ۲5 درصد رشــد کند و اکنــون که بــازار جهش 
دیروز را تا حدودی اصلاح کرده اســت، هــر واحد از این ارز 

دیجیتال با قیمتی حدود ۰.۱9۱۱ دلار معامله می شود.
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نگاهی به بازار کریپتوکارنسی ها در هفته گذشته

آیا بعد از ۲ ماه نزولی
 بازار به آرامش می رسد؟
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کسب وکار
B U S I N E S S

صحبت های رضا قربانی عضو هیئت مدیره سازمان نصر استان 
تهران در دورهمی فعالان کسب وکارهای رمزارزی و بلاکچین

برای بی قانونی، قانون بگذاریم
رضا قربانــی، عضــو هیئت مدیــره ســازمان نظام 
صنفی رایانه ای اســتان تهران و میزبان دورهمی 
فعــالان کســب وکارهای رمــزارزی و بلاکچیــن 
ایــران، دلیــل برگــزاری آن را این طور توضیــح داد: 
»بهانه دورهمی این اســت که می خواهیم راجع 
به موضوعــات کســب وکاری مرتبــط بــا کریپتو و 
بلاکچیــن، از زاویه دیــد فعالان کســب وکاری این 
حوزه ها صحبــت کنیم. هــم نگاه بــه موضوعات 
کسب وکارها و هم مسائل مربوط به تنظیم گری را 
مدنظر داریم. چندنفر از بدنه دولت و مجلس هم 
مهمان ما خواهند بــود.« او در ادامه صحبتش، 
دربــاره مقالــه چنــدی پیــش نیویورک تایمــز در 
رابطــه بــا فعــالان حــوزه کریپتــو صحبــت کــرد و 
گفت: »فضای کســب وکارهای فنــاوری در دنیا و 
به طور خاص در ســیلیکون ولی، در اختیار چهار 
کســب وکار جــدی گــوگل، فیس بــوک، آمــازون و 
اپل اســت. اما فردی مثل خانم کارتــر که پیش از 
این مدیر بخش خدمات ابری آمــازون بود، چند 
ســال پیش از آمازون اســتعفا داد تا کســب وکار 
کریپتویــی خــودش را راه بینــدازد. ایــن خانــم در 
لینکدیــن خــودش اعــلام کــرد کــه بــرای توســعه 
کسب وکار اســتارتاپی اش می خواهد نیرو جذب 
کند. از بین ۳۵۰ رزومه که ظرف مدت ۴۸ ساعت 
برای او فرســتاده شــد، غالب رزومه ها از شاغلان 
کسب وکارهای فنی بزرگ آمریکا بود. این مسئله 
برای کسب وکارهای فناوری، به زنگ خطر تبدیل 
شــده و آنها دارند نیروهــای خوب خودشــان را از 

دست می دهند.«
او ســپس حرف هایــش را بــه محدودیت هــای 
موجــود در کشــور ارتبــاط داد و گفــت: »ســایت 
مربــوط بــه کســب وکار خانــم کارتــر در کشــور مــا 
فیلتر اســت. دلیــل محدودیت هــای این چنینی، 
فعالیت های گروه هایی اســت که در داخل کشور 
مشــغول اعمال محدودیت هســتند. گروه هایی 
هم در خارج از کشور این محدودیت ها را تشدید 
می کنند. متأســفانه این دو گروه خیلی هم خوب 
و هماهنگ در این زمینه کار می کننــد. ما در مورد 
محدودیت های خارجی نمی توانیم کاری کنیم، اما 

در مورد محدودیت های داخل کشور می خواهیم 
صحبت و قانون گذاری کرده و کارهای غیرعقلانی را 
متوقف کنیم. این هم یکی از دلایل نشست امروز 
است؛ می خواهیم فضایی را که علیه فعالان کریپتو 

در داخل و خارج از کشور وجود دارد، بشکنیم.«
قربانی نمونه دیگری از کسب وکارهای بلاکچینی 
را نیز معرفی کرد و گفت: »استارتاپ نیوا را یکی از 
کسانی که در گوگل کار می کرد، راه انداخته که این 
استارتاپ در زمینه سئوی بلاکچینی کار می کند. 
مالــک ایــن اســتارتاپ می گویــد در ایــن روزهــا که 
بلاکچین و وب ۳، پدیده روز تکنولوژی جهان است، 
همه چیز شبیه دهه ۹۰ میلادی است که اینترنت 
تازه داشت همه گیر می شد. افراد هوشمند، امروز 
حاضر نیستند که فرصت حضور در این آشوب را 

از دست بدهند.«
قربانی ادامه داد: »افرادی که به سمت وب ۳ تغییر 
جهت می دهنــد، معتقدنــد که قــرار اســت همه 
چیزهایی را که نتوانســتیم در وب ۲ به آن برسیم، 
محقق کنیم. مهم ترین دغدغه هــم تحقق آزادی 
است.« بنیان گذار راه پرداخت درباره وب ۳ توضیح 
داد: »کسب وکارهای وب ۳ در چند سال اخیر خلق 
شــده اند و در فضــای رمــزارزی فعالیــت می کنند. 
ویژگــی افــراد پیشــرو در این زمینــه، این اســت که 
معمولاً میانســال هســتند و میانگین سنی شان 
بالای ۵۰ سال اســت. این مسئله نشــان می دهد 
که این فضا، کودکانه نیســت. یک فضای جدی و 

برآمده از تجربه است.«
او در انتهای صحبت هایــش در مورد خلاء قانونی 
در فضای رمــزارز در کشــور گفــت: »مــا در فضای 
قانون بی قانونی فعالیت می کنیم. قرار است برای 
بی قانونی، قانــون بگذاریــم. این اولیــن تلاش های 
یک اکوسیســتم در کشــور اســت کــه می خواهد 
خودش برای فعالیت خــودش قانون گــذاری کند، 
چــون در داخل و خــارج عده ای انرژی گذاشــته اند 
که نتوانیم بــه آینده دسترســی پیدا کنیم. از ســه 
سال گذشته کسب وکارهای فعال زیادی در زمینه 
رمزارز، بدون وجود چارچوب و مقررات و آیین نامه 

رشد کرده اند.«

COMMENTدیدگاه 

مدیران ۵ صرافی رمزارز ایرانی: 

اکوسیستم کسب وکارهای 
رمزارزی بسازیم!

در پنل فرصت های کسب و کار حوزه رمزارزها چه گذشت؟
دورهمــی کســب وکارهای رمــزارزی و بلاکچیــن ایــران بــه 
همت راه پرداخت روز یکشنبه 1۹ دی ماه برگزار شد تا در 
این برنامه به بحث و تبادل نظــر پیرامون قانون گذاری در 
حوزه بلاکچین و رمزارزها و فرصت های کسب و کاری پیش 
رو پرداختــه شــود. در ایــن برنامه، پنلــی بــه میزبانی رضا 
جمیلی، سردبیر هفته نامه کارنگ با موضوع فرصت های 
کســب وکار حــوزه رمزارزهــا برگزار شــد. محمدقاســمی، 
مدیرعامــل مزدکــس؛ امیرحســین راد، مدیرعامــل 
نوبیتکــس؛ احســان قاضــی زاده، مدیرعامــل اکســیر؛ 
بنیامین عباسی، مدیرعامل بیت مکس و نریمان امانی، 

مدیرعامل اکسچنج سیتکس اعضای این پنل بودند.

  به تحریم داخلی دچاریم
امانــی در ابتدای نشســت تأکید کــرد: »باید ســریع تر از 
حوزه تبادل عبور کنیم و به ســمت نــوآوری برویم. باید از 
چالش های رگولاتوری مانند اینماد نیــز عبور کنیم. یکی 
از عوامــل مؤثر بر تســریع، عبــور از حوزه تبادل اســت.« 
به گفته او، توکن NFT شــاید در مقطع کنونی آورده مالی 
نداشــته باشــد، امــا می تواند عاملــی مؤثــر برای عبــور از 
حوزه تبادل و حرکــت به ســمت تکنولوژی های نــو مانند 

متاورس باشد.
قاســمی به عنــوان ســخنران بعــدی بــا اشــاره بــه تولــد 
بیت کوین بیان کرد: »شش ســال قبل با بیت کوین آشنا 
شــدم و اکنون می دانــم این اتفــاق می توانــد پارادایم های 
صنعت مالــی را تغییــر دهــد. از نگاه مــن به  جــای تمرکز 
بر خود تکنولوژی بلاکچیــن باید به کاربردهــای آن توجه 

کنیم. 
درســت اســت کــه موضوعــات NFT و متــاورس در دنیــا 
بســیار مــورد توجــه قــرار گرفته انــد، امــا زیرســاخت ها و 

فرهنگ  ایران هنوز پذیرای این فناوری ها نیست.«
مدیرعامل مزدکس اضافه کرد: »بر اساس صحبت های 
پیشــینم، در حال حاضر آنچه برای شــرایط کنونی ایران 
مناسب اســت، موضوع تأمین مالی اســت. تأمین مالی 

به دو روش کوتاه مدت )بانک( و بلندمدت )بورس( انجام 
می گیــرد. بانک هــای ایــران و  بــورس در حــال حاضــر یــا 
شرایط تأمین مالی را ندارند یا قصد انجام آن را ندارند.«

به گفته او، استارتاپ های بااستعداد هنگام مرحله جذب 
ســرمایه به مشــکل برخــورد می کنند، مزدکــس به دنبال 
راه حلی بــرای تأمین ســرمایه از طریق بلاکچیــن و کریپتو 

است.
در ادامه امیرحسین راد با اشاره به متاورس گفت: »دنیا 
وارد فضای جدیدی به نام متاورس شــده و ما هنوز درگیر 
رگولاتوری مفاهیم قبلی هستیم. شک ندارم که رگولاتور 
هیــچ تصــوری از متــاورس نــدارد. حــوزه NFT، دیفــای و 
متــاورس روندهــای روز دنیا هســتند. ما این پتانســیل را 
داریم کــه اســتارتاپ هایی را بــرای فعالیت در ایــن حوزه، 

به ویژه در خارج از کشور راه اندازی کنیم.«
به گفته راد، باید از مرزهای جغرافیای بگذریم تا پیشرفت 
کنیــم و در ســطح جهانــی موفق باشــیم. مــا بــه بازارهای 
جهانــی متصــل نیســتیم، نیروهای انســانی مــا تصوری 
از فضــای کســب وکارهای خارجــی ندارنــد، همچنیــن 
شــرکت های داخلــی مــا در رویدادهــای جهانــی حضــور 
ندارنــد. لازمــه پیشــرفت، ارتبــاط بــا جامعــه بلاکچینــی 
دنیاســت. تنهــا در این صورت اســت که ایده هــا پخته تر 

می شوند.
قاضی زاده در ادامــه تصریح کرد: »ما در کشــوری زندگی 
می کنیــم کــه تمــام سیســتم های مالــی ایزولــه و تحریــم 
هســتند. در واقع بازار رمزارزها برای ما نوعــی پنجره فرار 
بــود؛ بــرای همین در حــوزه تبــادل جــا مانده ایم و اشــباع  

نشده ایم.«
به گفته او، تکنولوژی در داخل کشور وجود دارد و مسئله 
اصلی تأمین مالی است. حاکمیت باید نگاه خود را تغییر 
دهد؛ نه اینکه بخــش خصوصی را به نوآوری ســوق دهد 
و ســپس آن  را رهــا کند. بــه وجــود مجموعه هایــی مانند 

ققنوس که توکن را وارد کشور می کنند، مفتخریم.
عباسی در ادامه بیان کرد: »مجموعه ماموت تمام تلاش 
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رويداد
E V E N T

 در دورهمی 
کسب و کارهای رمزارزی و 

بلاکچین  چه گذشت؟

همگرایی و بلوغ 
کسب و کارها

اولیــن دورهمی کســب وکارهای رمزارزی 
و بلاکچیــن ایران بــه همت مجموعــه راه 
پرداخــت برگــزار شــد. ایــن دورهمــی که 
بسیاری از مدیران ارشد این کسب و کارها 
در آن حضور داشتند، در درجه اول از این 
منظر حائز اهمیت بود که کسب و کارهایی 
که در فضای اقتصادی رقیب یکدیگر به 
حســاب می آیند، در کنار هــم به بحث و 
تبادل نظر پرداختند و تلاش داشــتند تا 
برای مشکلات مشترک شان به راه حلی 

جامع برسند.
ایــن امــر نشــان می دهــد در زمانــی کــه 
رگولاتــور هنــوز نتوانســته خــود را بــا 
کســب وکارهای حوزه بلاکچیــن و رمزارز 
هم مســیر کند و هرازگاهی مشــکلاتی را 
پیش رویشــان می گذارد، نوآوری مســیر 
خود را طی کرده و امروز با کسب و کارهایی 
در این حوزه طرف هســتیم که سال های 
رشــد خود را طــی کــرده و به بلوغ نســبی 
رســیده اند؛ کســب و کارهایی که بــر لزوم 
شبکه ســازی واقف هســتند و در جهت 
حــل مشــکلات می تواننــد بــه رگولاتــور 
پیشنهادهای سازنده ارائه دهند و به یک 

اکوسیستم مجزا تبدیل شوند.
همچنیــن در کنــار هــم قــرار گرفتــن و 
ملاقــات مدیران ارشــد کســب و کارهایی 
که کمتــر محفلی بــرای آشــنایی و تبادل 
نظر با یکدیگــر دارنــد، می تواند نقشــی 
تعیین کننــده ایفا کنــد. می توانــد جایی 
بــرای واکاوی موانعــی باشــد کــه نفــس 
کسب و کارها را گاه به شــماره می اندازد و 
اجازه نمی دهد آنها در کنار یکدیگر جهت 
ســاختن اکوسیســتم رمزارز و بلاکچین 

ایران تلاش کنند. 
این هدفی بود که دورهمی کسب و کارهای 
رمزارزی و بلاکچین ایران دنبال می کرد که 
البته رسیدن به این هدف در گرو همکاری 
هرچه بیشتر کسب و کارها و تداوم چنین 

برنامه هایی خواهد بود.

POINT OF VIEWزاویه دید



   عکس ها:  نسیم اعتمادی، بهار اصلانی
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رگولاتوری
R E G U L A T O R Y

بدون قانون نه غیرقانونی!
رگولاتوری چه چالش هایی برای کسب وکارهای رمزارز و بلاکچین 

ایران ایجاد کرده است؟ مدیران 5 صرافی رمزارز داخلی در یک پنل 
به این سؤال پاسخ دادند...

در دورهمی کسب وکارهای رمزارزی و بلاکچین ایران، پنل 
»تنظیم گری رمزارز و استراتژی بلاکچین ایران« با مدیریت 
رســول قربانی، ســردبیر راه پرداخــت و با همراهی افشــار 
جــوکار، مدیرعامــل کوین نیــک مارکــت؛ روح الــه جهنده، 
قائم مقــام رمزینکــس؛ امیرحســین مردانــی، مدیرعامل 
بیت پین؛ بهــزاد اســکندری، مدیرعامل اوکی اکســچنج و 

محمد آنالویی، مدیرعامل والکس برگزار شد.

  می تــوان از تجربیــات موفــق در حــوزه 
بلاکچین برای قانون گذاری استفاده کرد

در ابتدای این پنل افشــار جــوکار، مدیرعامــل کوین نیک 
مارکت با اشاره به این پرســش درباره علت عدم سازگاری 
رگولاتور کشــور بــا حــوزه بلاکچیــن و رمزارزها گفــت: »در 
حوزه بلاکچین باید با دید وسیع تری به بحث قانون گذاری 
نگاه کنیم و با بهره گیری از تجربیات موفق جامعه جهانی 

در این حــوزه بتوانیــم از عقب ماندگی خــود در این زمینه 
بکاهیم.«

به گفتــه او نباید چــرخ را دوبــاره اختراع کرد و با اســتفاده 
از تجــارب مشــابه در ایــن زمینــه می توانیــم مشــکلات 
را حــل کنیــم. دبــی در ســال ۲۰۱۶ اولیــن انجمــن جهانی 
بلاکچین را راه اندازی کرد که حدود ۶۰ شرکت خصوصی 
در این انجمن شــرکت کردند و این فرصت ســبب شــد تا 
زیرساخت های ابتدایی بلاکچین به عنوان یکی از پایه های 

انقلاب صنعتی چهارم شکل بگیرد.
او معتقد است که دبی در ســه بخش دولت، شرکت های 
خصوصی و جامعه بین المللی استراتژی ها و نقشه راهی را 
پیاده سازی کرده که به هدف خود که خوشحال ترین مردم 
کره زمین اســت، به عنوان اولین شــهر دنیا، دســت یابد و 
بلاکچین یکی از حوزه هایی اســت که می توانــد دبی را در 

رسیدن به این هدف کمک کند.

فرزیــن فردیــس، رئیــس کمیســیون اقتصــاد نــوآوری اتاق 
بازرگانی تهــران، در برنامه دورهمی فعالان کســب وکارهای 
رمــزارزی و بلاکچیــن ایــران صحبت هایــی در ارتبــاط بــا 

قانونی شدن فعالیت در حوزه بلاکچین ارائه داد.
 See فردیس در ابتدا بــرای جا انداختن مفهوم، به ســریال
اشــاره کرد و گفت: »در این ســریال، مردم یک شــهر، همه 
نابینا شده اند و با حس های دیگر کارشان را انجام می دهند. 
پس از مدتی، دو نوزاد دوقلو در این شهر به دنیا می آیند که 
می توانند ببینند. در این فیلم می بینیم این دو نفر، به خاطر 
داشتن یک حس جدید که همان حس بینایی است، چقدر 
بــا آدم هایی کــه نمی بینند متفــاوت هســتند و تصمیمات 

متفاوت تری می گیرند.«
او ادامه داد: »این وضعیت اکوسیســتم بلاکچیــن و رمزارز 
کشــور ماســت. پدیده جدیدی آمده کــه پارادایــم جدیدی 
به  وجــود آورده اســت. یکســری افــراد ایــن پدیــده جدید را 

فرزین فردیس در دورهمی 
فعالان کسب وکارهای 
رمزارزی و بلاکچین:

رمزارز و 
بلاکچین 
پارادایم جدیدی 
خواهند ساخت

مجتبی توانگر، رئیس کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس :

حالا نوبت ریال دیجیتال است
مجتبــی توانگر، رئیــس کمیته اقتصــاد دیجیتال 
مجلس شورای اسلامی در دورهمی کسب وکارهای 
رمــزارزی و بلاکچین ایران، نکاتــی را درباره صنعت 
رمزارز مطرح کــرد. به گفتــه او، اســتخراج رمزارزها 
و به طــور خــاص بیت کویــن هرچنــد دیرهنــگام و 
بــدون برنامه ریــزی و ســامان دهی لازم وارد کشــور 
شــد، امــا از جهاتــی به بلــوغ رســیده اســت. البته 
هنــوز در ایــن زمینه ظرفیــت خالــی وجــود دارد. او 
در ادامــه تأکیــد کــرد: »اکنــون در حوزه اســتخراج 
رمزارز نه یک قانون فراگیر، بلکه مقرراتی مختصر 
داریم. به عبارتی برای اســتخراج نســبت به ســایر 
حوزه هــای بلاکچیــن ضوابطی مشــخص تعریف  
شده است.« به گفته او، وجود منابع سرشار انرژی 
در کشــور و ارزآوری ایــن صنعــت ایــن گمــان را در 
ذهن ایجــاد می کند کــه می توانیــم در این حــوزه با 
حمایت از صنعت و رقابتی تر کردن حضور فعالان 
مختلف، رشــد چشــم گیری داشــته باشــیم. پس 
لازم اســت متصدیــان دولتی زمینــه هموارتــری را 
پیــش روی ســرمایه گذاران قــرار دهنــد. او در ادامه 
خاطرنشان کرد: »نباید فراموش کرد که استخراج 
یکی از فرصت های فرعی در صنعت بلاکچین است 
و آینده این صنعت در مسیرهای غیراستخراجی 
ترسیم خواهد شد، برای همین نباید تمام هم وغم 
کشور و قانون گذاری و پیشرفت به این حوزه محدود 
شود.« توانگر با بیان اینکه بزرگ ترین خلاء قانونی، 
در حوزه تبادل رمزارزها دیده می شود، توضیح داد: 
»سیســتم اجرایی کشــور مانند ســایر دولت های 
دنیــا نگرانی هــای زیــادی در حــوزه سیاســت های 
پولــی و رقابــت ارزهــای ملــی و رمزارزهــا دارد. ایــن 
نگرانی ها برای اقتصاد پریشان ایران با وجود تمام 
ظرفیت های موجود تأمل برانگیزتر است، اما باید 
نگاه روبه جلو داشته باشیم.« او با اشاره به اهمیت 
قانون گذاری گفــت: »بــدون قانون گذاری ســرمایه 
مردم و سرمایه ملی همیشه در معرض خطر است 
و مردم به پلتفرم های خارجی تبادل رمزارز وابسته 
می مانند.«  به گفته او، رمزارزها آمده اند که بمانند، 
پــس طولانی بــودن دوران بررســی ها، تصمیمــات 
غیرکارشناســی و هــر اقدامــی کــه به نوعــی باعــث 
غفلت ما از هدایت این بازار شود، خسارات زیادی 
دارد. توانگر با تأکید بر اینکه موظف به قانون گذاری 
هســتیم، اظهار کرد: »بایــد این بازار چنــد ده هزار 

میلیــارد تومانــی را به رســمیت بشناســیم، چراغ 
شفافیت را در آن روشن کنیم و از این بازار در جهت  
منافع عامــه و ملــی بهــره ببریــم. نمی تــوان از این 
تصمیم ســخت یا پرریســک روی برگردانــد؛ بازار 

بسیار بزرگی در کشور وجود دارد.«
توانگر در خصوص الزام  وجود ریال دیجیتال گفت: 
»همزمان با چاره جویی و تدبیر برای تبادل رمزارزها، 
کشــور ما نیز مانند بسیاری از کشــورهای دیگر به 
رمزارز ملی یا ریال دیجیتال نیــاز دارد تا در اتصال 
به شبکه های جهانی بتواند ریال را برای تبدیل به 
سایر رمزارزها یا سایر فیات ها در دسترس همه قرار 
دهد. CBDC می تواند تحولی چشم گیر در تجارت 
داخل و خارج از کشور ایجاد و ریال را تقویت کند. 
در این صورت فرصت بســیار خوبی برای توســعه 
فناوری ها و برنامه های کاربردی بر بستر بلاکچین با 
ریال دیجیتال به وجود خواهد آمد. خوشبختانه در 
این حوزه اقدامات عملی آغاز شده و امیدواریم در 
اجرا نیز با استفاده از نظر بدنه کارشناسی کشور، 

شاهد اقدامات سازنده تری باشیم.«
او در بخــش پایانــی صحبت هایــش بیــان کــرد: 
»مهم ترین نکته ای که می خواهم بیان کنم، توجه 
به فناوری و فرصت های بالقوه و بکر این حوزه است. 
بلاکچیــن در حوزه هایــی نظیــر مدیریــت دانــش، 
لجستیک، بازرگانی، مدیریت انواع دارایی ها، کالاها 
و خدمات، خدمات مالی غیرمتمرکز و حتی متاورس 
کاربرد دارد که توســعه آنها در کشــور ما به شــدت 
مغفول مانده اســت.« به گفته توانگر، متأســفانه 
سیستم اجرایی کشور و  بخش خصوصی در این 
زمینه اقدامــات جدی بــه عمــل نیاورده انــد، البته 
بخشی از این غفلت به دلیل گنگی فضا و ابهامات 
مختلــف در حــوزه قانون گــذاری و شــرایط ایجــاد 
کســب وکار در این حوزه اســت. توانگر ادامــه داد: 
»کاربردهای بلاکچین در موارد بســیار، به ساخت 
توکن نیاز دارد و در این شرایط از نگاه بخش اجرایی 
کشور، مسائل و ریسک های مختلفی برای مردم و 
سرمایه گذاران ایجاد می شود؛ بنابراین باید به نوعی 
بتوانیم فضــا را مدیریت کنیم و با قانون گــذاری در 
حوزه هایــی نظیــر  تبــادل رمزارزها و ســاخت ریال 
دیجیتــال این فضــا را به وجــود آوریم کــه نخبگان 
و کارآفرینــان بتوانند در حوزه هــای بکر بلاکچین و 

رمزارزها به ابتکارات و اختراعات دست بزنند.«

COMMENTدیدگاه
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بــازی مــوش و گربــه تســا و 
دوج کوین

امــکان اســتفاده از    ً تســا مجــددا
پرداخت با دوج کویــن را راه اندازی کرد؛ 
موضوعــی که باعث شــد ایــن کوین ۱۷ 

درصد رشد قیمت را تجربه کند.

آبرا و مدیریت دارایی 
استارتاپ کریپتویی آبرا اعام 
کــرده وارد مدیریــت دارایــی ســازمانی 
شده و این بخش از کســب وکار خود را 

توسعه داده است.

ورود یــک شــهر بــه اقتصــاد 
کریپتو

شــهردار ریودوژانیــرو اعــام کــرده این 
شــهر یــک درصــد از دارایی هــای خــود 
را بــه شــکل رمــزارز ذخیــره و نگهداری 
خواهد کرد. شهردار ریودوژانیرو اعام 
کــرده ایــن آغــاز راه رمــزارزی شــدن این 

شهر است.

رشدی ۱۲ برابر پیش بینی ها
پلتفرم بازی اکســی اینفینیتی 
که قــرار بود تــا پایــان ۲۰۲۱ حــدود ۲۵۰ 
هزار کاربر بگیــرد، اعام کــرده به رکورد 
۲.9 میلیــون کاربــر رســیده اســت. این 
پلتفرم روی بازی های NFT تمرکز دارد.

FTX  که یک صرافی رمزارزی غیرمتمرکز اســت، اعام 
کرده یک صندوق ســرمایه گذاری خطرپذیر دو میلیارد 
دلاری راه اندازی کرده کــه روی حمایت از تیم های فعال 
در اکوسیستم دارایی های دیجیتال متمرکز خواهد بود.
این صرافی مطــرح دنیــای رمزارزها که با ســبک کاری و 
زندگــی بنیان گــذارش و موفقیت های تحســین برانگیز 
برندش شــناخته می شــود، اعــام کرده روی پیشــرفت 
باکچین و پذیرش وب 3 در دنیای کسب وکارها متمرکز 
خواهــد بــود. »امــی وو«، یکــی از مدیــران لایت اســپید 
ونچــرز بــه همیــن منظــور بــه صرافــی FTX پیوســته تا 
سرمایه گذاری ها، توســعه بازی ها، خرید و همگرا کردن 

شــرکت های کوچک تر و دیگــر نوآوری های تجــاری این 
صرافی را مدیریت کند.

  بازی و وب ۳ برای ســرمایه گذاران جذاب 
شده است

وو گفته که این صندوق که FTX Ventures نام گرفته، 
به طور گســترده در حوزه کریپتو و وب 3 سرمایه گذاری 
خواهــد کــرد و اشــاره کــرده در همیــن مــدت کــم کــه بــا 
تیم های مختلف این حوزه که نیازمند ســرمایه بوده اند 
تعامل کرده، از تعداد تیم های مســتعد در فضای بازی 

وب 3 هیجان زده شده است.

 اسکوئر با خرید افترپی راهکارهای 
پرداخت کریپتویی بیشتری ارائه 
خواهد کرد

رمزارزها در بورس 
استرالیا

شــرکت باک که همان اســکوئر ســابق اســت به تازگی 
شرکت افترپی را که در زمینه پرداخت با تأخیر فعالیت 
می کنــد، خریــده و در اواخر این مــاه تجارت خــود را در 
بــورس اوراق بهــادار اســترالیا )ASX( آغــاز خواهد کرد. 
این برای اولین بار در تاریخ بورس این کشــور اســت که 
یک شرکت متمرکز بر ارز دیجیتال را پذیرش می کند. 

پــس از تغییــر نــام از اســکوئر بــه بــاک در دســامبر 
ســال گذشــته میــادی، ایــن شــرکت خدمــات مالــی 
هفته گذشــته اعام کرد که شــرکت افترپی استرالیا را 
خریــداری کرده اســت. عاوه بر بــورس اســترالیا باک 
اعام کرده تأیید بانک اســپانیا را هم بــرای فعالیت در 

این کشور اخذ کرده است.

 انتظــار مــی رود کــه شــرکت ادغام شــده در ۲۰ 
 »SQ« تحــت عنــوان ASX ژانویــه از طریــق
معامله شود، در حالی که نماد بورسی »APT« متعلق 
به افترپی یک روز قبل از آن به حالت تعلیق درخواهد 
آمــد. کارشناســان می گوینــد این یــک تحول بــزرگ در 
بــورس استرالیاســت کــه درهــای خــود را بــه روی 

شرکت های رمزارزی گشوده است.

 طبق گزارش اخیری که به سهام داران اسکوئر 

بنکمن و FTX سرمایه گذار 
استارتاپ های رمزارزی می شوند

با راه افتادن یک وی سی دو میلیارد دلاری

بــه گفتــه وو؛ صنعت بــازی بســیار بــزرگ اســت، یک 
صنعــت ســالانه ۲۰۰ میلیــارد دلاری که از نظــر محتوا 
و نــوآوری به ســرعت در حــال رشــد اســت. همچنیــن 
FTX،  گفته بــا همکاری لایت اســپید ونچرز و ســولانا 
ونچرز یک سرمایه ۱۰۰ میلیون دلاری در زمینه توسعه 

بازی های مبتنی بر  وب 3 اختصاص داده اند.
ســم بنکمن فریــد، مدیرعامــل FTX طی یــک پنل در 
نشســت نوآوری مالی بلومبــرگ در ماه گذشــته گفته 
بود که ان اف تی های بــازی می توانند نیــروی محرکه ای 
برای آوردن ارزهای دیجیتال بــه جریان اصلی اقتصاد 

جهان باشند.
بنکمــن در رابطــه بــا وی ســی جدیدی کــه ایــن صرافی 
راه انــدازی کــرده هــم گفتــه ســرمایه گذاران آنهــا در 
FTX تأثیــر عمیقی در حمایت از رشــد و توسعه شــان 
 FTX داشته اند و آنها تاش می کنند همین نقش را در
Ventures ایفا کنند و برای یافتن باهوش ترین ذهن ها 
و نوآوری های تخریبگر در فناوری هیجان زده هستند.

 سرازیر شدن ســرمایه های خطرپذیر به 
سمت رمزارزها

در ســال گذشــته میــادی حجــم ســرمایه زیــادی بــه 
فضای کریپتو ســرازیر شــده و بیش از ۱۷ میلیارد دلار 
فقــط در نیمــه اول ســال ۲۰۲۱ در پروژه هایــی از ایــن 
دست ســرمایه گذاری شده اســت. اما به نظر می رسد 
با تشکیل صندوق هایی مشــابه وی سی اف اتی ایکس 
بایــد منتظــر ورود ســرمایه های بیشــتری بــه صنعــت 
رمزارزهــا، به ویژه در حــوزه وب 3 و بازی هــای مبتنی بر 

ان اف تی بود.
FTX در ماه هــای اخیــر در دورهــای تأمین مالــی انواع 
اســتارتاپ های رمزارزی شــرکت کرده اســت؛ از جمله 
روی استارتا  پ Web3Auth  که ارائه دهنده زیرساخت 
ارزهای دیجیتال است، سرمایه گذاری کرده؛ همچنین 
روی استارتاپ  DriveWealthکه در حوزه سامت در 

وب 3 تمرکز  دارد.
حــوزه  در  ســرمایه گذاری  مهــم  از صندوق هــای 
کســب وکارهای رمــزارزی می تــوان بــه  ســیرکل اشــاره 
کرد که در ماه نوامبر برنامه هایی را برای راه اندازی یک 
صندوق خطرپذیــر جهــت ســرمایه گذاری در پروژه ها 
و شــرکت های باکچینــی آنهــا در مراحــل اولیــه اعام 

کرده بود. 
همین طــورSilvergate Capital  و EJF Capital کــه 
بــرای راه انــدازی یــک صنــدوق خطرپذیــر بــا یکدیگــر 
همکاری کرده اند. نمونه آخر هم شرکت سرمایه گذاری 
Kraken Ventures اســت کــه از اولیــن صنــدوق 
خطرپذیــر خــود، پــس از جــذب 6۵ میلیــون دلار برای 
ســرمایه گذاری در حــوزه ارزهــای دیجیتــال و فین تک 

رونمایی کرد.




